
Protokół
21. posiedzenia IY. sesyi III. peryodu Sejmu galicyjskiego

z dnia 14. stycznia 1874. r.

Początek o godzinie 11 % przed południem.
P r z e w o d n i c z ą c y :  M arszałek krajowy książę Leon Sapieha.
S e k r e t a r z e :  Jasiński Józef, Wereszczyński, Serwatowski, Antoniewicz.
Obecnych posłów 126.
Obecny k o m i s a r z  r z ą d o w y  W ice-Prezydent c. k. Namiestnictwa Oswald Bartmański.
Po zagajeniu posiedzenia przez księcia M arszałka odczytuje sekretarz Jasiński protokół 

20. posiedzenia z dnia 12go stycznia 1874., który Izba bez zarzutu przyjmuje.
Tenże sekretarz czyta spis wniesionych petycyj od nr. 194 do 202.
Po odczytaniu pisma J. Ex. Namiestnika o zamknięciu Sejmu 17. stycznia 1874 udziela 

M arszałek p. ks. Ozarkiewiczowi urlop 14 dniowy.
Komisarz rządowy odpowiada na interpelacyę p. Kowalskiego i towarzyszy w sprawie 

wydzielenia m ajątku cerkiewnego i parafialnego, tudzież na interpelacyę p. Tetm ayera i towarzyszy 
w sprawie wynagrodzenia szkody, której doznało miasto Nowy Targ podczas kampanii z r. 1849. ■

Z porządku dziennego następuje pierwsze czytanie sprawozdania W ydziału krajowego
o sprzedaży realności u św. Maryi Magdaleny we Lwowie pod 1. 202/ 4.

Poseł Smolka wnosi: uwolnienie aż do końca sesyi bieżącej wszystkich sprawozdawców
od czytania sprawozdań drukowanych z wyjątkiem wypadku, jeżeli Sejm zażąda odczytanie.

Po przemówieniu sprawozdawcy, pp. Pietruskiego i Kowalskiego Izba uchyla wniosek
P- Smolki.

Na wniosek p. Krzeczunowicza poparty przez pp. H. Wodzickiego i Kowalskiego i po 
przemówieniu p. Gniewosza przeciw wnioskowi, Izba uwalnia sprawozdawcę od czytania i uchwala 
przystąpić na najbliższem posiedzeniu wprost do drugiego czytania.

Z porządku dziennego następu je!
Pierwsze czytanie wniosku ks. Króla o podwyższeniu kongruy dla plebanów i wikaryuszów.
Wnioskodawca żąda przekazania wniosku Wydziałowi krajowemu do urzędowania, co 

Izba uchwala.
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Następuje pierwsze czytanie wniosku pp. Mayera, Chrzanowskiego i Szujskiego w sprawie 
utworzenia szkoły budowniczo inżynierskiej i górniczej w Krakowie.

P. Chrzanowski wnosi odesłanie wniosku do komisyi edukacyjnej, na co się Izba zgadza.
Następuje pierwsze czytanie wniosku posła Bauma o wcielenie obszarów dworskich 

powstałych po wejściu w życie ustawy z 1. listopada 186S i opłacających podatek nieprzynoszący 
100 złr. do związku właściwej gminy.

Wnioskodawca p. Baum wyjaśnia motywa wniosku, wnosi odesłanie takowego od Wydziału 
krajowego dla przedłożenia odpowiednego wniosku na przyszłej sesyi sejmowej. Izba uchwala w myśl 
wniosku p. Bauma.

Następuje; drugie czytanie wniosku ks. Króla w sprawie pokrywania kosztów szpitalnych 
ubogich chorych w szpitalach publicznych.

Sprawozdawca wniosku większości komisyi p. Kraiński.
Sprawozdawca wniosku mniejszości poseł Hoszard.
Sprawozdawca większości p. Kraiński czyta sprawozdanie z następującym wnioskiem:
Wysoki Sejm raczy nad wnioskiem ks. kan. Króla o przeniesienie kosztów kuracyi 

ubogich chorych w szpitalach publicznych na kraj, przejść do porządku dziennego.
Sprawozdawca mniejszości p. Hoszard czyta sprawozdanie z następującym wnioskiem: 

Wyroki Sejm raczy uchwalić przedłożoną ustawę i uchwalę.

U S T A W A .
g d n i a ........................................o ponoszeniu kosztów leczeniu ubogich chorych, dla królestwa Galicyi

i  Lodomeryi z Wielkiem Księstwem Krakowskiem.
Za zgodą Sejmu krajowego królestwa Galicyi i Lodomeryi z Wielkiem Księstwem K ra

kowskiem, postanawiam co następu je:
Art. L

Koszta leczenia i utrzymywania ubogich chorych w szpitalach publicznych, ponosi 
fundusz krajowy całkowicie.

Art. II.
Wykonanie tej ustawy polecam Memu Minstrowi spraw wewnętrznych.

U C H W A Ł A .
S e ju  królestwa Galicyi i Lodomeryi z  Wielkiem Księsticem Krakowskiem uchwala co następuje:

Do budżetu na rok 1874 w rubrykę Illcią, pozycya 27, ty tu ł: Koszta leczenia należy 
włożyć zamiast liczby 220.000 liczbę 350.000.

Sprawozdawca uzupełnia motywa odpierając zarzuty sprawozdawcy większości.
P. Haller stawia następujący dostatecznie poparty wniosek:
Wzywa się W ydział krajowy, aby po zebraniu potrzebnych do tego dat przygotował 

wnioski zmierzające ku temu, aby ile możności gminom ciężar kosztów leczenia ubogich chorych 
ulżyć i sprawę tę corocznie poruszaną ostatecznie uregulować.

P. Kamiński pzzemawia za wnioskiem mniejszości.
Na wniosek p. Golejewskiego izba uchwala zamknięcie dyskusja i wybór generalnych 

mówców z grona posłów do głosu zapisanych. Za wnioskiem mniejszości zapisani do głosu pp. 
Hausner, ks. Król, Kowalski, Laskorz, Spławiński, ks. Zakliński, Czerkawski, za wnioskiem więk- 
kszości p. H. Wodzicki a za wnioskiem p. H allera p. Krzeczunowicz i ewentualnie p. Spławiński.

Marszałek zawiesza posiedzenie na 5 miniut dla wybrania generalnego mówcy za wnios
k i m mniejszości.
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Po dzMsięciu-minutowej przerwie przemawia za wnioskiem większości p. H. Wodzicki, 
za wnioskiem mniejszości p. Czerkawski a za wnioskiem p. Hallera p. Krzeczunowicz.

Po przemówieniu sprawozdawcy mniejszości p. Hoszarda . i sprawozdawcy większości 
p. Kraińskiego, który w imieniu większości komisyi do wniosku p. Hallera przystępuje, Izba Uchwala ten 
wniosek większością głosów, poczem książę M arszałek odracza posiedzenie o godzinie 3 '/ , do godziny 
7mej wieczór.

Dalszy ciąg posiedzenia o godzinie 7V4.
Izba przystępuje do drugiego czytania sprawozdania komisyi budżetowej o budowie domu 

obłąkanych w Kulparkowie. Sprawozdawca p. L. Wodzicki uwolniony przez Izbę od czytania sp ra
wozdania czyta następujący wniosek do uchw ały :

U C H W A Ł A
z d n i a ...................................

Sejm królestwa Ualicyi i Lodomeryi z Wielkiem księstwem Krakowskiem:
1. Upoważnia W ydział krajowy do użycia na dalszą budowę i wykończenie zakładu obłą

kanych w Kulparkowie części funduszów zaoszczędzonych w r. 1S72. o ile to wykonanem być może 
bez uszczerbku innych gałęzi gospodarstwa krajowego, aż do wysokości 125,000 złr. w. a.

2. Jeżeli suma potrzebna na dalsze prowadzenie budowy i urządzenia zakładu w K ulpar
kowie w ciągu bieżącego ro k u , ze źródła powyżej wskazanego pokrytą nie będzie, upoważnia się 
W ydział krajowy do zaciągnienia pożyczki, nie przenoszącej wszakże wysokości 125.000 złr. w. a. 
wraz z kwotami bezpośrednio z funduszu krajowego czerpanemi.

3. Na pożyczkę w tym celu zaciągnąć się m ająca użyte być mogą fundusze pożyczki 
z r. 1873, a mianowicie kwoty zwracane przez powiaty na rachunek udzielonych im z tegoż fun
duszu zaliczek.

4. W rubryce IV. budżetu krajowego zamieszcza się obok uchwalonej już sumy rocznej
12.000 zł. dalsze 11.706 złr. w. a. czyli razem 23.706 złr., aż po zupełnegc umorzenia pożyczki
na potrzeby zakładu w Kulparkowie już zaciągniętej lub pożyczki dodatkowej, do której upoważnia 
W ydział krajowy punkt 2. powyższej uchwały.

W rozprawie ogólnej przemawiają p. Haller i sprawozdawca komisyi, poczem otw artą 
zostaje szczegółowa rozprawa. Ustęp pierwszy projektu uchwala Izba bez dyskusyi. Przy drugim 
ustępie p. Haller żąda podwyższenia pożyczki /  125.000 złr na 318.000. Wniosek ten nie został
poparty a Izba uchwala ustęp drugi według wniosku komisyi. Resztę ustępów, ty tu ł i wstęp
uchwala Izba bez dyskusyi według wniosku komisyi w drugiem czytauiu, a następnie uchwaliwszy 
trzecie czytanie bez czytania przyjmuje ęałą uchwałę w trzeciem czytaniu.

Następuje drugie czytanie sprawozdania komisyi budżetowej o budowie pralni i łazienek 
przy lwowskim szpitalu powszechnym.

Sprawozdawca p. Kamiński uwolniony od czytania sprawozdania czyta następujący wnio
sek kom isyi:

Sejm uznaje w ogóle pożyteczność i korzyści z urządzenia pralni parowej przy szpita
lach i poleca Wydziałowi krajowemu przedłożenie na najbliższej sesyi sejmowej dokładnych planów 
i kosztorysów do budowy pralni parowej i łaźni przy szpitalu głównym , jednak na ten tylko wy
padek, jeżeb W ydział krajowy uzna niezbędną potrzebę takiej budowy pomimo, że parowa pralnia 
z łaźnią w domu obłąkanych w Kulparkowie zbudowaną będzie.

*
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W rozprawie przemawiają pp. Haller i A. S ap ieha , który wnosi odesłanie wniosku 
napowrót do komisyi celem przedłożenia Sejmowi stanowczego wniosku na najbliższem posie
dzeniu. P. Krzeczunowicz wznawia wniosek W ydziału krajowego. Oba wnioski zostały dostatecznie 
poparte. Po przemówieniu pp. Bauma i L. Wodzickiego Izba uchwala zamknięcie dyskusyi i wybcd 
generalnych mówców z grona posłów do głosu zapisanych. Za wnioskiem komisyi zapisani do g łosu : 
pp. Chrzanowski i Kowalski, a przeciw wnioskowi pp. Haller, A. Sapieha, Krzeczunowicz i Golejewski.

M arszałek przerywa posiedzenie na 5 m inut, poczem po przemówieniu generalnych mów
ców: p. Kowalskiego za wnioskiem komisyi, a p. Adama Sapiehy przeciw  wnioskowi, p. Krzeczu
nowicz cofa swój wniosek i przystępuje do wniosku p. Adama Sapiehy. Przem awiają następnie spra- 

' wozdawca, p. H aller jako członek Wydziału krajowego, p. Chrzanowski dla sprostowania faktu, 
a wreszcie pp. Haller i sprawozdawca wt tym samym celu. Przy głosowaniu upadł wniosek p. A. 
Sapiehy a Izba uchwala -wniosek komisyi.

Następuje sprawozdanie komisyi budżetowej o projekcie Wydziału krajów, w sprawie pokrycia 
gmachu lwowskiego szpitalu powszechnego nowym dachem i podniesienia drugiego piętra  tegoż gmachu.

Sprawozdawca p. Kamiński uwolniony od czytania sprawozdania czyta następujący 
wniosek kom isyi:

Wysoki Sejm zechce uchwalić:
1) Upoważnia się W ydział krajowy do pokrycia gmachu lwowskiego szpitala powszechnego 

nowym dachem, i ao podniesienia drugiego p iętra tegoż gmachu.
2) Na pokrycie kosztów tej budowy przeznacza się suma 61.469 złr. 11 ct. w. a. od 

gminy m iasta Lwowa tytułem  zwrotu kosztów utrzymywania ubogich chorych Lwowian na czas od 
roku 1867 po koniec 1873 należna, i w pięciu latach po 12.293 złr. 82 ct. spłacić się mająca 
i upoważnia sią W ydział krajowy do jej użycia.

3) Upoważnia się Wydział krajowy do użycia na tenże sam cel wszelkich oszczędności, 
jakie się w wydatkach lwowskiego szpitala powszechnego osiągnąć dadzą, niemniej tej nadwyżki 
dochodów funduszu szpitalnego, jakie się okazać mogą.

W rozprawie ogólnej nikt głosu nie zabiera.
Izba uchwala w szczegół, rozprawie wszystkie ustępy wniosku bez dyskusyi a uchwaliwszy na

stępnie na wniosek p. Jasińskiego trzecie czyt. bez czytania uchwala wniosek komisyi w trzeciem czytaniu, 
Następuje sprawozdanie komisyi budżetowej o budżecie funduszu krajowego na r. 1874. 

Sprawozdawca p. Zyblikiewicz czyta sprawozdanie komisyi z wnioskiem przyjęcia projektu prelim ina
rza na r. 1874. Gdy w rozprawie ogólnej nikt głosu me zabrał, przystępuje Izba do rozprawy szczegółowej.

Sprawozdawca czyta:
W ydatki.

Rubryka I. koszta reprezentacyi kraju.
A. Sejm krajowy.

Przejrzawszy dokładnie wszystkie pozycye tej rubryki 
i przyjmując za podstawę trzymiesięczne trwanie Sejmu, — komisya 
budżetowa proponuje do przyjęcia bez zmiany pozycye 1— 6: 
poz. 1. Czynsz najmu sali i ubikacyi sejmowych . . . 4.000 zł.

„ 2. Koszta podróży pp. Posłów . . . . .  6.300 zł.
„ 3. Dy ety pp. posłów na 3 miesiące . . . . 64.000 zł.
» 4. Koszta druku . . . . . . . 12.000 zł.
„ 5. Spisywanie sprawozdań . . . . . .  6.000 zł.
,, 6. Urządzenie sali, pisarze dzienni, opał oświetlenie i inne

drobne wydatki . . . . . . .  3.400 zł.
razem 95.700 zł.



Izba uchwala wniosek bez dyskusyi.
Sprawozdawca czyta:

B. W ydział krajowy.
Również przedstawia komisya do przy jęcia: płace m ar

szałka, sześciu członków W ydziału i zastępców, wedle wniosku 
Wydziału krajowego w kwocie . . . . . .  25.200 zł.

Suma rubr. I. 120.900 zł. 
P. Gross stawia wniosek naglący podwyższenia płacy członków 

Wydziału krajowego o 1.000 złr. i żąda odesłanie wniosku do komisyi budże
towej bez drukowania. Po przemówieniu sprawozdawcy Izba odrzuca wniosek 
p. Grossa i przyjmuje pozycye według wniosku komisyi.

Sprawozdawca czyta sprawozdanie komisyi budżetowej o rubryce
II. „Koszta zarządu“ z następującemi pozycyami:
Rubr. II. poz. 11. do incl. 1S. płace urzędnikó w i sług wraz z dodatkiem

aktywalnym, tudzież płace dzienne dyurnistów 131.683 zł.
„ 19. zasługi stróżów i froterów . . . .  2.160 „
„ 20. emołumenta . . . . . 4.280 „
„ 21. najem pomieszkania dla Wydziału krajowego

dla biura statystycznego, —  dla zakładu podrzut
ków i dla rysowników technicznych . . 15.000 „

„ 22. Remuneracye stałe: dla rzecznika prawnego, dla
tłumaczy, — dodatek osobisty dla odźwiernego, 
tudzież remuneracye niestałe . . . 3.670 .,

„ 23. potrzeby kancelaryjne z wydawnictwem rozpo
rządzeń krajowych . . . . .  13.900 „

24. koszta podróży i dyety
25. pensye i zaopatrzenia
26. dary z łaski

2.400
5.280
1.070

179.443 zł.Suma rubr. II.
Komisya budżetowa wnosi:
Wysoka Izba raczy przyjąć preliminowaną kwotę 179.443. złr. a. 

w. na koszta zarządu.
Izba przyjmuje powyższe pozycye bez dyskusyi.
Sprawozdawca czy ta :
Rubr. III. Koszta leczenia ubogich. Preliminowana 

przez W ydział krajowy sumę . . . . . .  220.000 zł.
podaje komisya budżetowa bez zmiany do przyjęcia.

Również przedstawia komisya do przyjęcia:
Rub. IV. Koszta szczepienia w kwocie . . . 22.500 zł.

„ V. „ sanitarne • • . . 30,200 zł.
Izba uchwala bez rozprawy.
Sprawozdawca czy ta :

Rubr. VI. Zasiłki dla zakładów dobroczynności, 
poz. 32. Szpital Sióstr miłosierdzia we Lwowie . . . 840 złr.

„ 33. „ ,, „ w Czerwonogrodzie . . 158 „
poz. 34. „ „ „ w  Rozdole . , . . 200 „

,  35. Dom ubogich i sierót w Krakowie . . . .  5.424 „
proponuje komisya budżetowa do przyjęcia bez zmiany.
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Do pozycyi 35tej p. Haller stawia następujący dostatecznie poparty w niosek:
„Dotacya dla domu ubogich i sierót w Krakowie udziela się pod warunkiem, iż dom 

ten przyjmie na swój koszt pięć kalek z zakładu podrzutków znajdujących się w szpitalu świętego 
Łazarza.*

Sprawozdawca zgadza się na ten wniosek poczem Izba uchwala bez rozprawy wszystkie 
powyższe pozycyę

Sprawozdawca cz y ta :
36. Amortyzacya pożyczki na budowę domu obłąkanych w Kulparkowie wedle 

osobnego sprawozdania . . . . .  23.706 zł.
Pozycyę tę już poprzednio w osobnej uchwale załatwioną przyj

muje Izba bez rozprawy.
Sprawozdawca czy ta :

Rubi. VII. Zasiłki dla zakładów naukowych,
A. Stypendya.

poz. 37. dla 2. uczniów weterynaryi po 200 zł . . 400 zł.
i na koszta podróży . . . . . .  60 „

,, 38. dla uczniów szkoły rolniczej w Dublanach . . 1.000 „
„ 39. „ „ i uczennic seminaryów nauczycielskich . 18.000 ,,

Suma stypendyów . 19.460 zł.
Izba uchwala wszystkie te pozycye bez rozprawy.
Sprawozdawca cz y ta :

B. Zasiłki.
poz. 40. Szkoła rolnicza w Dublanach . . . . .  5.000 zł.

Izba uchwala tę pozycyę bez rozprawy.
Sprawozdawca czy ta : 

poz. 41. Szkoła rolnicza w Czernichowie . . . . .  7.000 zł.
Szkoła rolnicza w Czernichowie pobierała dotąd zasiłek 5.000 zł.
Na tej sesyi sejmowej komitet Towarzystwa gospodarczo- 
rolniczego w Krakowie wniósł do Sejmu petycyę 1. 43 o 
podwyższenie rocznego zasiłku do 7.000.

Komisya przychylając się do żądania petycyi wnosi, 
aby Wysoki Sejm roczny zasiłek dla szkoły rolniczej w 
Czernichowie do 7.000 zł. podnieść raczył.

Po przemówieniu pp. Paszkowskiego, Grossa i sprawozdawcy, Izba 
uchwala tę pozycyę według wniosku komisyi.

Sprawozdawca czyta : 
poz. 42. Zakład głuchoniemych we Lwowie . . . .  2.000 zł.

Izba uchwala tę pozycyę bez rozprawy.
Sprawozdawca czy ta : 

poz. 43. Zakład ciemnych we Lwowie pobierał dotąd 1.000 zł. —
Dyrekcya galic. zakładu dla ciemnych we Lwowie wniosła 
do Sejmu petycyę 1. 232 o podwyższenie rocznej dotacyi 
z 1000 na 2000 złr.

Komisya wnosi:
aby Wysoki Sejm zasiłek ten podniosł rocznie do . . 2.000 zł.

Izba uchwala tę pozycyę bez rozprawy.



Sprawozdawca c z y ta :
C. na cele naukowe i wykształcenia.

Dla akademii umiejętności w Krakowie preliminuje Wydz. krajow y:
a) w pozycyi 44. dla komisyi fizyograficzuej . . . .  1.500 zł.
b) „ 55. stałej dotacyi dla akademii . . . .  5.000 „
c) „ 58. Rubr. VIII. lit. a. na badania archeologiczne . 250 „

Razem . . 6.750 zł.
zamiast tych trzech pozycyj w wysokości 6.750 zł. komisya 

wnosi stałej dotacyi rocznej dla akademii umiejętności w 
Krakowie . . . . . . . . .  10.000 zł.

Izba uchwala tę pozycyę bez rozprawy.
Sprawozdawca czyta: 

poz. 45. Szkoła gimnastyczna Sokół . . . . .  1.000 zł.
„ 46. Teatr polski w Krakowie . . . . . .  5.000 „

Izba uchwala te pozycye bez rozprawy.
Sprawozdawca czy ta :
T eatr polski we Lwowie . . . . .  4.200 zł.
Spółka teatru  Skarbkowskiego we Lwowie: pp. Waler.
Podlewski, August hr. Łoś, Eugeniusz hr. Cetner i inni 
wnieśli do Sejmu petycyę 1. 257 i proszą:

a) o zarządzenie, aby jednorazowy zasiłek dla teatru  na 
zeszłorocznej sesyi w sumie 8.000 zł. uchwalony, został 
spółce wypłacony;

b) aby wysoki Sejm tejże spółce stałą  roczną subwencyę 
po 10.000 zł. przyzwolił.

Co do pierwszego ustępu petycyi pod a : Ponieważ 
subwencya za rok 1876 dla teatru  polskiego we Lwowie 
już uchwaloną została na sesyi zeszłorocznej, przeto 
uwzględniając powody przytoczone w petycyi 

Komisya wnosi:
Wysoki Sejm raczy uchw alić: Poleca się Wydzia

łowi krajowemu aby wypłacił rzeczoną subwencyę w 
kwocie 8.000 zł. do rąk  proszącej spółki z funduszów 
roku 1873. — Względem ustępu h. komisya wnosi: aby 
Wysoki Sejm dla spółki dzierżawców teatru  skarbko- 
skiego subwencyę . . . . . .  8.000 zł.
w budżecie zamieścił.
Poseł Kowalski przemawia przeciw wnioskowi komisyi, pp. Chrza

nowski i sprawozdawca w obronie wniosku, poczem Izba uchwala powyższą 
pozycyę zgodnie z wnioskiem komisyi.

Sprawozdawca cz y ta : 
poz. 48. Teatr ruski pod zarządem kasyna Resida . . . 3.000 zł.

„ 49. Towarzystwo muzyczne we Lwowie pobiera roczny zasiłek
1000 zł. Wskutek petycyi tegoż towarzystwa 1. 272 o 
podwyższenie tej subwencyi.

Komisya w nosi:
dla Towarzystwa muzycznego we Lwowie . . . .  1.800 złt
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z zastrzeżeniem, ze Towarzystwo udzielać będzie nauczycielom i 
uczniom seminaryum nauczycielskiego bezpłatnej nauki muzyki i 
śpiewu kościelnego.

Izba uchwala powyższe pozycye bez rozprawy.
Sprawozdawca czy ta : 

poz. 50. Sześciu członkom Rady szkolnej po 1.200 . . . 7.200 zł.
Izba uchwala tę pozycyę bez rozprawy.
Sprawozdawca czyta:
W ostatniem sprawozdaniu z czynności W ydziału krajo

wego, a w poszczególności w poglądach na czynności Rady szkolne' 
wyraża W ydział krajowy życzenie, aby jednej przynajmniej części 
jej członków autonomicznych umożliwiono szerszy zakres działania 
i ułatwiono zupełne oddanie czasu i sił dla spraw w gronie jej 
załatwianych.

Komisya podzielając w zupełności to zdanie przedstawia 
z jednej strony wniosek:

Sejm poleca Wydziałowi krajowemu, aby w myśl wyra
żonego w sprawozdaniu swojem życzenia, przedłożył Sejmowi na 
następnej sesyi odpowiednie wnioski.

Z drugiej zaś strony zważywszy, że członek Rady szkol
nej pan Henryk Szmitt oddaje się wyłącznie zajęciom Rady szkol
nej, a jes t do życzenia aby mu i nadal zupełne oddanie czasu i 
sił dla spraw w gronie Rady szkolnej załatwianych umożliwić,

Komisya w nosi:
Aby W ysoki Sejm członkowi Rady szkolnej panu Hen

rykowi Szmittowi przyznał remuneracyę . . . • 800 zł.
Izba uchwala wniosek ten bez rozprawy.
Sprawozdawca czy ta : 

poz. 51. Rada szkolna krajowa do rozporządzenia wedle osobnego
prelim inarza . . . . . . . .  199.703 zł.

Izba uchwala tę pozycyę bez rozprawy.
Sprawozdawca czyta: 

poz. 52. Gimnazyum żeńskie w Krakowie . . . .  2.500 zł.
„ 53. Towarzystwo gosp. galic. na urządzenie szkoły leśnictwa 5.000 „

tudzież . . . . . . . .  3.000 „
wedle osobnego sprawozdania komisyi administracyjnej 

„ 54. muzeum przemysłowe we Lwowie zasiłek . . , 1.100 „
„ 55. Na skutek petycyi Rady miejskiej krakowskiej 1. 234 o

subwencyę dla tamecznego muzeum przemysłowego,
Komisya wnosi:
D la muzeum przemysłowego w Krakowie na powięk

szenie przedmiotów muzealnych . . . . . 1.000 zł.
poz. 56. Na skutek petycyi zarządu towmrzystwa pedagogicznego

1. 186 tudzież petycyi nauczycieli gimnazyum wadowickie
go 1. 95,
Komisya wnosi pozostawienie zeszłorocznych subwencyj 

także na rok 1874.
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Szkole żeńskiej w lam ow ie . . . . .  800 zł.
„ „ ' w Rzeszowie . . . . .  400 ,,
„ ,, w Stanisławowie . . . .  400 „
„ ,, w Wadowicach . . . .  300 ,.

tudzież nadanie na r  1874 subwencyi szkole żeńskiej 
w Jarosław iu w kwocie . . . . . .  300 „
Izba uchwala powyższe pozycye bez rozprawy.
Sprawozdawca czyta:

Rubr. VIII. Utrzymanie pomników historycznych.

poz. 57. Odnowienie Sukiennic w Krakowie . . . .  5.000 zł.
„ 58. Restauracya pomników w ogóle . . . . .  3.000 „

59. Badania zabytków historycznych, piśmiennych i archeolo
gicznych, dla Zakładu narodowego imienia Ossolińskich 
we Lwowie . . . . . . . 250 ,,

Suma Rubr. VIII. . 8.250 zł.

Izba uchwala te pozycye bez rozprawy.
Sekretarz Antoniewicz czyta wniosek naglący p. Bartoszewskiego i towarzyszy z wezwaniem 

W ydziału krajowego, ażeby zbadał przyczyny zubożenia ludności kraju i przedłożył Sejmowi na 
najbliższej sesyi odpowiedne wnioski.

Izba przekazuje ten y/niosek bez drukowania wprost Wydziałowi krajowemu w myśl 
żądania wnioskodawcy.

Następnie czyta sekretarz Antoniewicz interpelacyę p. ks. Zaklińskjego i towarzyszy do 
komisarza rządowego w sprawie naruszenia praw języka ruskiego ze strony c. k. S tarosty w Żółkwi.

Tenże sekretarz czyta interpelacyę p. ks. Pawlikowa i towarzyszy do W ydziału krajowego 
w sprawie wykonania uchwały sejmu uznającej drogę Żółkiew — Mosty — Krystynopol za krajową.

Sekretarz Jasiński czyta wniosek naglący p . Jędrzejewskiego o ograniczenie wolności 
podziału gruntów włościańskich do pewnych krajowym stosunkom odpowiadających rozmiarów.

Po przemówieniu wnioskodawcy Izba zgodnie z jego życzeniem odsyła wniosek bez for
malnego traktow ania i drukowania do W ydziału krajowego w celu przedłożenia Sejmowi odpowied
niego wniosku.

Sekretarz Antoniewicz czyta interpelacyę p. ks. Zaklińskiego i towarzyszy do komisarza rządo
wego w sprawie wykluczenia języka ruskiego w żeńskiem seminaryum nauczycielskiem we Lwowie.

Książe M arszałek zamyka posiedzenie o godzinie 10‘/4 zapowiadając następne na 15. 
stycznia 1874 r. o godzinie 11 przed południem.

P o r z ą d e k  d z i e n n y .
1. Dalszy ciąg drugiego czytania sprawozdania o budżecie fundusżów

.krajowych na rok 1874.
2. Drugie czytanie przedłożenia rządowego w sprawie używania i

prowadzenia wód, tudzież o ochronie przeciw takowym . Sprawozdawca p. Madejski.
3. Drugie czytanie przedłożenia rządowego o organizacyi służby

zdrowia w gminach . . . . . . .  Sprawozdawca p. I-Ioszard.
4. Wybór jednego członka Wydziału krajowego z grona całego Sejmu
5. Drugie czytanie sprawozdania Wydziału krajowego, dotyczącego

sprzedaży realności u św. Maryi Magdaleny we Lwowie pod 1. 20 2/4 Sprawozd. p. Wereszczyński.
6. Wniosek W ydziału krajowego z projektem do ustawy o postępo

waniu w sprawach udzielania praw a do poboru myt . . Sprawozdawca p. Gross.
2
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7. Sprawozdanie Wydziału krajowego z wnioskami o udzielenie prawa
do poboru myt i kopytkowego . . . . .  Sprawozdawca p. Gross.

8. Sprawozdanie Wydziału krajowego w sprawie odłączenia miasta
Biecz od przedmieść i utworzenia dwóch osobnych gmin administrac. Sprawozd p. Skwarczyriski.

9. Sprawozdanie Wydziału krajowego w sprawie udzielenia prawa do
poboru wyższych dodatków gminnych . . . .  Sprawozd. p. Skwarczyński.

10. Sprawozdanie Wydziału krajowego o petycyi Dr. Trompeteura z po
wodu usunięcia petenta od zajęć przy szpitalu drohobyckim . Sprawozdawca p. Haller.

11. Drugie czytanie sprawozdania o zmianie ustawy drogowej
Sprawozdawca wniosku większości komisyd p Jaworski.
Sprawozdawca wniosku mniejszości komisyi p. Chrapek.

12. Sprawozdanie komisyi edukacyjnej o wniosku posła Sawczyńskiego
względom utworzenia drugiej szkoły realnej we Lwowie . Sprawozdawca p. Czerkawski.

13. Drugie czytanie sprawozdania w przedmiocie wy kupna prawa prop. Sprawozdawca p. Madejski.
14. Drugie czytanie wniosku posła Czerkawskiego w sprawie zapro

wadzenia oddziału lekarskiego w uniwersytecie lwowskim . Sprawozdaw. p. Sawczyński.
15. Pierwsze czytanie wniosku posła Weissmana w przedmiocie poli

czenia 's t ra t  przez myszy polne gospodarstwu wyrządzonych do 
klęsk powodujących opuszczenie podatku.

16. Pierwsze czytanie wniosku posła Kocyłowskiego w przedmiocie po
liczenia szkód przez mróz, rdzę i t. p. w ziemiopłodach wyrządzo- 
dzonych do wypadków elementarnych.

17. Sprawozdanie komisyi o petycyach.



Dalszy ciąg petycyj
po dzień 13. stycznia 1874 do Sejmu • krajowego wniesionych.

.194. Czortków W ydział powiatowy przez p. Mikołaja Wolańskiego o uznanie drogi Czortków- 
Budzanów za krajową i postawienie mostu na rzece Serecie.

195. Jarosław gmina przez p. hr. Badeniego o zapomogę na wybudowanie budynku szkolnego.
196. Melna gmina i obszar dworski za pośrednictwem Wydziału powiatowego w Rohatynie przez 

posła Golejewskiego o nadanie prawa do poboru m yta mostowego na Świerżu.
197. Brzesko Wydział powiatowy przez p. ks. Króla w przedmiocie zaprowadzenia gmin zbio

rowych i wydania ustawy nadającej Wydziałom powiatowym władzy wykonawczej.
198. Gminy Tropie, Habalina, Wiatrowiee, Roztoki, Witów dolny i górny, Wytryszki, Będziszyny, 

Gierowa i Trąbek przez posła Laskorza o zapomogę z powodu nieurodzaju.
199. Nowy Sącz Wydział powiatowy przez posła Dunajewskiego o przyspieszenie budowy mostu 

pod Kadczą.
‘200. Przełożeństwo obszarów dworskich państwa Brzeżan i Narajowa przez posła Wereszczyńskiego 

z przedstawieniem', przeciw petycyi gminy m iasta Brzeżan o uzyskanie praw a poboru ko- 
pytkowego na wszystkich traktach do m. Brzeżan prowadzących.

201. Tarnów gmina przez posła Rutowskiego o pożyczkę 40000 złr. na wybudowanie gmachu 
szkolnego.

202. Żydaczów Wydział powiatowy przez p. Pietruskiego o wyjednanie przymusowego ubezpie
czenia budynków parafialnych i szkolnych.
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